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منظری فراتر به اوضاع می نگرد که آن منظر انسانیت است

irannewspaper.ir irannewspaper

جمعه  12 اسفند 1401  شماره 21

آقای خواجه پاشا! با چه هدف و پیامی  این فیلم را در 
مناطق زلزله زده خوی اکران کردید؟

بـــه نظـــر مـــن هـــدف از  این اقـــدام شـــناخت حقیقت ســـینما و 
ماهیـــت وجـــودی آن و کمکی اســـت تا بـــه وجود آمـــدن هنر را 
متوجه شـــویم؛ لذا هنر در اصل برای فرزانگی اســـت و ســـینما 
نیز همین اتفاق را در بردارد و ما اگر قرار اســـت با ســـینما دردی 
را نشـــان دهیـــم و بتوانیم  تأثیری بگذاریم بایـــد در مکان هایی 
قـــرار گیریـــم کـــه مردمان آن منطقه درد بیشـــتری را احســـاس 
کرده انـــد و مـــن باورم بر این اســـت کـــه احتمال اینکـــه از درون 
بچه هـــای عزیـــزی که ما در کنار آن ها  این فیلـــم را اکران کردیم 
یک فیلمســـاز رشـــد کند بیشـــتر اســـت چراکـــه به درد بســـیار 

نزدیک تر هســـتند.
از صمیـــم قلـــب می گویـــم، زیباتریـــن اکرانی که می توانســـتم 
داشـــته باشـــم، اکران در کنار مردم عزیز خوی بود؛ چراکه  این 
مردم را می شناســـم، با آنها زیســـت کرده ام و اهل این منطقه 

هســـتم و این اکران از هر جشـــنواره ای بهتر و باشـــکوه تر بود.
این  ایده از کجا به ذهن شما رسید؟

با پیشـــنهاد همکاران در ســـازمان ســـوره و همچنین مشـــورت 
با دوســـتان فعال در کانون پرورش فکـــری کودکان و نوجوانان 
به ایـــن فکـــر افتادیم کـــه چطـــور می توانیم در راســـتای آرامش 
روانـــی بچه های زلزلـــه زده اقدامـــی انجام دهیـــم، چراکه فیلم 
»در آغـــوش درخـــت« نیـــز در زمینـــه فضای کـــودک و نوجوان 
بـــود و بـــه  ایـــن نتیجه رســـیدیم کـــه شـــاید چنین اکرانـــی منجر 
بـــه آرامـــش روحی کـــودکان و نیز باعث ایجـــاد اعتماد به نفس 

مضاعفـــی برای آنها شـــود.

با توجه به گفته خودتان  این فیلم محصول سینمایی سوره 
و کانون پرورش فکری کودکان ونوجوانان است. از نظر 

شما حضور دو بازیگر نوجوان فیلم در کنار کودکان منطقه 
زلزله زده خوی چه  تأثیری در روحیه آنها می توانست داشته 

باشد؟
ســـینما بـــه طـــور قطـــع یکـــی از  تأثیرگذارتریـــن ابزارهـــا بـــرای 
تســـکین برخـــی از مشـــکات روانـــی اســـت کـــه شـــاید در یک 
زندگـــی ماشـــینی یا یـــک بحران روانـــی در اثر اتفاقـــی همچون 

زلزلـــه، طوفـــان یـــا هـــر بـــای دیگـــری به وجـــود آمده اســـت.
بـــه طـــور قطع حضور مـــا در روســـتاهای اطراف خـــوی که حتی 
فاقد ســـینما اســـت و اکران  این فیلم با یک ویدیو پروجکشـــن 
ســـاده و روی یـــک پـــرده معمولـــی و کودکانـــی کـــه روی فـــرش 
نشســـته اند، در ابتـــدا یـــک  تأثیر روانی مثبت بـــرای آنها دارد و 
گام مهـــم بعدی  این اســـت کـــه کودکان درمی یابند که ســـینما 

دســـت یافتنی است.
در حـــال حاضـــر متأســـفانه صنعـــت ســـینما به دلیـــل هزینه 
ســـاخت فیلم هـــا و نیـــز بـــه علـــت تبدیل شـــدن آن بـــه ابزاری 
لوکـــس، از تـــوده مـــردم و بخـــش عـــام جامعـــه فاصلـــه گرفته 
اســـت، لـــذا همانگونه که در دهـــه 60 بـــرای فیلم های عباس 
کیارســـتمی یـــا بعدهـــا برای فیلم هـــای مجید مجیدی شـــاهد 
آن بودیـــم که بـــه راحتی این فیلم ها برای کـــودکان به نمایش 
در می آمـــد، اکنـــون نیـــز لازم اســـت  ایـــن اتفـــاق رقـــم بخورد، 
بنابرایـــن پیشـــنهاد می کنم فیلم های ســـینمایی در دورترین 
نقـــاط کشـــور پخـــش شـــود تـــا مـــردم آن خطـــه درک کننـــد 
که ایـــن هنـــر به آنها نیـــز تعلق دارد و فقـــط مختص بهترین 

ســـینماهای کشـــور نیست.

این فیلم فقط در پنجم اسفندماه در خوی اکران شد یا باز 
هم اکران دیگری صورت گرفت؟

نـــه فقـــط در پنجـــم اســـفندماه یـــک اکـــران خصوصـــی بـــرای 
عزیـــزان زلزلـــه زده خـــوی داشـــتیم.

بجز شهرستان خوی در شهرستان های دیگر نیز اکران 
داشتید؟
نه، نداشتیم.

در این اقدام انسان دوستانه کدام یک از عوامل فیلم شما 
را همراهی کردند؟

روح اللـــه زمانی، ســـجاد نصراللهی تهیه کننـــده، رؤیا اکبر زاده 
طـــراح لباس، وحید آقاپور و ســـایر دوســـتان در کانون پرورش 
فکـــری کـــودکان و نوجوانـــان و مجموعه ســـوره مـــا را همراهی 

کردند.
با توجه به  اینکه خود شما آذری زبان هستید و فیلم نیز 

در این فضا ساخته شده است، از اکران این فیلم در شهری 
که همزبان خودتان هستند و به نوعی همشهری شما به 
حساب می آیند، چه احساسی داشتید و بازخورد مردم را 

چطور ارزیابی کردید؟

قطعـــاً آنها من را خوب می شناســـند و من نیز شـــناخت خوبی 
از آنهـــا دارم، همچنیـــن شـــناخت خوبـــی از اقلیم ایـــن منطقه 
دارم و این باعث شـــده اســـت که وابســـته به اصالت و هویت 
خـــود باشـــم و این امر نیـــز در موفقیت فیلم مؤثر بوده اســـت، 
بـــه عـــاوه من مردم  ایـــن منطقه را با قلب و روح خود دوســـت 
دارم و زمانـــی کـــه فیلـــم به اتمام رســـید و صدای تشـــویق های 
 ایـــن عزیـــزان را می شـــنیدم، همان طـــور کـــه از از قلـــب آنهـــا 

برمی آمـــد بـــر قلـــب من نیز می نشســـت.

شما یک هنرمند هستید و فعالیت های انجام شده شما 
در راستای یک مسئولیت اجتماعی است، با این تعریف 

شرایط مردم خوی را چطور دیدید و اساساً مسئولیت 
اجتماعی برای شما چه تعریفی دارد؟

مـــن در مرحلـــه نخســـت ســـعی می کنـــم بدانـــم یـــک هنرمنـــد 
دغدغه منـــد هســـتم و یـــک فعـــال سیاســـی نیســـتم و هنـــر از 
منظری فراتر به اوضاع می نگرد که آن منظر انســـانیت اســـت.
زمانـــی که اوضـــاع خوی را از نزدیک مشـــاهده کـــردم، دریافتم 
کـــه مشـــکات زیســـتی، معیشـــتی و ســـایر مســـائل بـــا کمـــک 
هموطنان دلســـوز مرتفع خواهد شـــد و مردم شـــریف ما اجازه 
نخواهنـــد داد کـــه هموطن مـــا دچار بحران شـــود، اما وظیفه ما 
بـــه عنوان یـــک هنرمنـــد واقعی این اســـت که ســـهمی در ایجاد 
آرامـــش روحـــی و روانـــی کـــودکان نیـــز داشـــته باشـــیم و ایـــن از 
وظایـــف اصلـــی هنرمنـــدان هـــر مملکتی بـــه حســـاب می آید تا 

بتواننـــد  تأثیـــر مثبتی بر جامعه داشـــته باشـــند.
حضور هنرمندان در مواقع بحرانی چقدر می تواند در حفظ 

نشاط و روحیه مردم  تأثیر داشته باشد؟
قطعـــاً  تأثیرگذار اســـت، چون مردم هنرمندان را دوســـت دارند 
و از آنهـــا  تأثیـــر می پذیرنـــد و برخـــی از هنرمنـــدان از جمله آقای 
خیابانـــی، آقـــای گلزار و هـــادی حجازی فـــر نیز اقدامـــات خوبی 
انجـــام داده انـــد و بـــه طـــور قطـــع هنگامـــی کـــه تـــوده مردم این 
همراهـــی و همدلـــی را می بیننـــد روی تفکـــرات هویتـــی و 

وطن دوســـتی مـــا نیـــز بســـیار  تأثیر می گـــذارد.
هنرمنـــدان پاشـــنه آشـــیل آشـــتی مردم هســـتند و می تـــوان از 
آنها به نحو احســـن در راســـتای هرچه بهتر شـــدن و آرام شـــدن 

زیســـت خود اســـتفاده کنیم.
با عنایت به اینکه در مناطق زلزله زده، زندگی بسیاری از 

مردم از بین رفته است و این عامل نیز خود می تواند معلول 
پدیده طلاق باشد و همچنین با توجه به اینکه موضوع 

فیلم در آغوش درخت نیز که شما کارگردانی آن را بر عهده 
داشتید در رابطه با آسیب های طلاق است؛ به نظر شما  

این فیلم چقدر می تواند باعث تلنگر در قشر جوان و کمکی 
در کاهش آمار طلاق باشد؟

بیشـــترین دغدغـــه مـــن بـــرای اکـــران فیلـــم در منطقـــه زلزله زده 
خوی ایـــن بـــود کـــه ما در همـــه بحران های ســـخت متوجـــه ارزش 
خانواده شـــویم. در این منطقه نیز شـــاهد بودیم پدری صبح زود 
بـــه ســـمت محل کار خود حرکـــت می کند و هنـــگام ظهر به چادر 
محـــل ســـکونت خانـــواده اش باز می گـــردد و این نشـــان می دهد 
کـــه زندگـــی هنوز جریـــان دارد و می توان به عنوان باشـــکوه ترین 
اتفاقـــی کـــه در ایـــن مـــکان بـــود از آن یـــاد کـــرد. فیلـــم در آغوش 
درخـــت نیـــز قصـــد داشـــت که نعمت هـــا را به مـــا یـــادآوری کند، 
چراکه در زیســـت ما ممکن اســـت شاهد اتفاقات و سختی هایی 
باشـــیم که باعث فراموشـــی ما نســـبت به داشـــته هایمان شود.

کمک مادی یا مالی دیگری نیز برای مردم زلزله زده خوی 
خارج از اکران فیلم در نظر گرفته بودید؟

خیـــر، قرار شـــد کـــه در افتتاحیـــه ســـینمای 29 بهمـــن تبریز که 
فیلـــم در آغـــوش درخـــت نیز در آن بـــه اکران رســـید و همچنین 
ســـینماهای دیگـــر اکران کننـــده  این فیلم کـــه در مجموع حدود 
9 ســـینما را شـــامل می شـــود به مردم زلزله زده خوی اهدا شود.

با توجه به شناختی که از شرایط زندگی مردم در خوی 
به دست آوردید، اگر شما استاندار بودید یا مسئولیتی 
در راستای ارتقای وضعیت یا معیشت مردم در مناطق 

زلزله زده خوی داشتید، چه اقدامی انجام می دادید؟
یکـــی از اقداماتـــی که می توان انجام داد و لازم اســـت ســـریع تر 
رقـــم بخورد بازســـازی خانه هایی اســـت کـــه افراد از زیســـتن در 
آنهـــا احســـاس امنیـــت نمی کنند و ایـــن تعداد واحد مســـکونی 
بـــه تعـــداد زیـــادی در ایـــن منطقه وجـــود دارد. حریـــم خانه برای 
آرامـــش روانی افراد بســـیار  تأثیرگذار اســـت، به طـــور قطع یکی از 
مهم تریـــن اتفاقـــات  این اســـت کـــه حس خانـــه را به  ایـــن عزیزان 
برگرداننـــد و یا طرح هایی همچون وام طرح هادی که در روســـتاها 
بـــه روســـتاییان تعلـــق می گیـــرد در ایـــن مناطـــق نیـــز اجـــرا شـــود، 
 تأثیـــر مؤثری در کمک رســـانی بهتر و ســـریع تر برای بازســـازی  این 
مناطـــق خواهد داشـــت. موضـــوع دیگر نیز که باید به ســـرعت به 
آن پرداختـــه شـــود رعایت اصول ایمنی در ساخت وســـازها اســـت 
تـــا در هنگام بـــروز حوادثی همچون زلزله هایی با شـــدت ریشـــتر 
بـــالا کمتر شـــاهد حـــوادث ناگوار باشـــیم و همچنیـــن اقداماتی 
کـــه از لحاظ روحی و روانی مردم را به شـــرایط قبل بازگردانیم.

و سخن پایانی...
بـــرای همـــه هموطنانـــم آرامـــش و لبخندهـــای طولانـــی را 

آرزومنـــدم.
 
 
 
 
 
 

سینما به طور 
قطع یکی از 

 تأثیرگذارترین 
ابزارها برای تسکین 

برخی از مشکات 
روانی است که 

شاید در یک زندگی 
ماشینی یا یک 

بحران روانی در اثر 
اتفاقی همچون 
زلزله، طوفان یا 

هر بای دیگری به 
وجود آمده است

 اکران در کنار 
 مردم زلزله زده خوی

از هر جشنواره ای با شکوه تر بود

بابک لطفی خواجه پاشا نویسنده و کارگردان فیلم در

:»                         «

همدلـــی و مهربانـــی بـــا سرشـــت مردمـــان پـــارس گره 
خـــورده اســـت به طوری که در هنگام بـــروز بحران همه 
بـــه صف شـــده و باران مهربانی همه جـــا را فرامی گیرد. 
مشـــکات و بحران ها جزو جدانشـــدنی زندگی بشری 
اســـت اما موضوع مهم این اســـت که هرکس به ســـهم 
خـــود برگـــی از همدلی و مهربانـــی را ورق می زند تا خط 
به خط کتاب زندگی با عطوفت و نوع  دوســـتی نوشـــته 
شـــود و بـــاز هم مـــردم و هنرمندان نویســـنده کتابی نو 

از مهربانـــی بودند.
ایـــن بـــار عوامل فیلم ســـینمایی »در آغـــوش درخت« 

کـــه در فضـــای بکـــر ارومیه فیلمبرداری شـــده اســـت، 
میهمـــان مـــردم زلزله زده شهرســـتان خوی شـــدند تا با 
اکران ایـــن فیلم شـــاعرانه تســـکینی بر آلام مـــردم رنج 
کشـــیده  این دیار باشـــند و ســـهمی در روحیه بخشـــی 
بـــه هموطنـــان بحـــران زده داشـــته باشـــند. ایـــن اکران 
بهانـــه ای بـــود تا بـــا کارگردان و نویســـنده  ایـــن فیلم به 
گفت وگـــو بپردازیم، کســـی که خود آذری زبان اســـت 

و در میـــان مردمان آذربایجان زیســـته اســـت.

زهرا بقولی زاده
خبرنگار


